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ادامه رونق مسکن با عقب نشيني ترامپ
رئيس س��ابق اتحاديه مش��اوران 
ام��اک گف��ت: ب��ا توج��ه ب��ه 
عقب نش��يني نس��بي ترام��پ از 
مواض��ع افراط��ي خ��ود در قبال 
اي��ران، پيش بين��ي مي ش��ود که 
اقتصاد مس��کن مس��ير رو به رشد 
خ��ود را در نيمه دوم س��ال جاري 

ادامه دهد.
مصطفي قلي خسروي در گفت وگو با ايسنا اظهار کرد: با توجه به 
عقب نشيني ترامپ از رويکرد ضد ايراني خود که جمعه شب شاهد 
بوديم به نوعي از مواضع تند قبلي به دليل اجماع جهاني عليه خود 
کوتاه امد و از برجام خارج نشد قطعا در نيمه دوم سال جاري روند 
رو به رشد اقتصاد کشور طي مي شود و پيش بيني من اين است که 

بخش مسکن نيز همراه با اين روند به رشد خود ادامه دهد.
وي با بيان اينکه روند افزايش معامات را طي ماه هاي اخير شاهد 
بوده ايم، گفت: معتقد به رکود بخش مسکن نيستم بلکه معامات 
تا حدودي از فضاي دفاتر اماک به فضاي مجازي آمده و شاهد 

استفاده از ابزارهاي نوين در اين حوزه هستيم.
رئيس س��ابق اتحاديه مش��اوران اماک ادامه داد: وقتي آمار تعداد 
معامات شهر تهران را نگاه مي کنيم، مي بينيم که در شش ماهه 
ابتدايي س��ال جاري ۸۵ هزار فقره خريد و فروش مس��کن انجام 
شده که اين تعداد با زمان رونق مسکن قبل از سال ۱۳۹۱ تقريبا 
برابري مي کند. بنابراين بازار مسکن از دوره رکود خود خارج شده 
و انتظار مي رود ش��اهد افزايش تدريجي قيمت مس��کن باشيم که 
البت��ه نگران��ي باب��ت جهش قيمت نيز وجود ندارد و حداکثر رش��د 

قيمت مسکن ۸ تا ۱۰ درصد خواهد بود.
رئيس سابق اتحاديه اماک همچنين درباره تاثير کاهش نرخ سود 
بانکي در بازار مسکن گفت: هر زماني که جذابيت سپرده گذاري در 
بانک پايين مي آيد شاهد ورود سرمايه ها به بازار مسکن هستيم؛ 
بنابراين با توجه به مصوبه شوراي پول و اعتبار در خصوص کاهش 
نرخ سود بانکي به ۱۵ درصد، آينده روشني را براي بخش مسکن 
پيش بيني مي کنم و اميدواريم در نيمه دوم سال جاري شاهد رونق 

کامل خريد و فروش بخش مسکن باشيم.

شناورهاي کاتاماران به درياي خزر مي رسند
هادي حق ش��ناس معاون امور دريايي س��ازمان بنادر و دريانوردي 
با بيان اينکه در حال حاضر کشتي ميرزا کوچک خان تنها کشتي 
مس��افري در آب هاي ش��مال کش��ور اس��ت، گفت: به دنبال ورود 

شناورهاي کاتاماران به درياي خزر هستيم.
به گزارش پايگاه خبري وزارت راه و شهرسازي، هادي حق شناس 
با اش��اره به سياس��ت هاي توسعه گردش��گري دريايي در آب هاي 
شمال کشور، اظهارداشت: در حال حاضر راه اندازي زيرساخت هاي 
گردشگري دريايي در آب هاي شمال کشور براي سرمايه گذاران 
اقتص��ادي نيس��ت و به دنبال اقتصادي ش��دن اي��ن فعاليت ها در 

درياي خزر هستيم.
وي ب��ا بي��ان اينکه در حال حاضر کش��تي ميرزا کوچک خان تنها 
کشتي مسافري در درياي خزر است، گفت: هر چند که کشتي هاي 
مس��افربري در درياي جنوب بين ش��هرهاي س��احلي و بين بنادر 
کش��ورهاي همس��ايه مانن��د کويت، قطر، بحري��ن و امارات فعال 
هس��تند، اما در درياي ش��مال کش��ور هنوز فعاليت کش��تي هاي 

مسافربري اقتصادي نيست.
معاون امور دريايي سازمان بنادر و دريانوردي ادامه داد: از آنجايي 
که کش��تي ميرزا کوچک خان کش��تي مناس��ب درياي شمال نبود 
نتوانست در گردشگري دريايي موفق عمل کند و ادامه فعاليتش 

اقتصادي نبود. 
حق ش��ناس با اش��اره به مهم ترين عامل عدم موفقت گردشگري 
دريايي در آب هاي خزر، تاکيد کرد: مدت زمان سفر زميني از آستارا 
تا باکو در کشور آذربايجان چيزي حدود ۳ ساعت است حال اينکه 
اين مدت زمان از در س��فر دريايي از انزلي تا باکو به ۱۴ س��اعت 
مي رس��د که قطعا در مقايس��ه با مدت زمان س��فر زميني نمي تواند 

براي گردشگران جذاب باشد.
وي با بيان اينکه سفر زميني به باکو بسيار کوتاه تر از سفر دريايي 
است و مشکاتي چون دريازدگي ندارد و ترددهاي زميني تحت 
تاثير ش��رايط جوي قرار ندارد، گفت: براي راه اندازي گردش��گري 
دريايي در آب هاي ش��مال کش��ور به دنبال اس��تفاده از شناورهاي 
کاتاماران هس��تيم. البته خريد اين ش��ناورها براي سرمايه گذاران 
گران است و بدون حمايت دولت نمي تواند صرفه اقتصادي داشته 
باش��د که به دنبال تعريف مدلي هس��تيم که گردشگري دريايي را 

در شمال کشور اقتصادي کند. 

 آغاز عمليات ريل گذاري متروي
 بهارستان  - اصفهان

مديرعامل ش��رکت عمران ش��هر جديد بهارستان از رونمايي طرح 
احداث مدارس اجتماع محور با حضور وزير راه و شهرسازي در اين 
شهر جديد خبر داد و گفت: تمامي شهروندان مي توانند خارج از زمان 
تحصيل از ظرفيت هاي اين مراکز استفاده کنند چراکه اين مداس 
در مراکز محات س��اخته ش��ده و به عنوان مثال س��الن اجتماعات 

آن ها به عنوان سالن اجتماعات محله به شمار مي رود.
محمدرضا احمدي مديرعامل شرکت عمران شهر جديد بهارستان 
در گفتگو با خبرنگار پايگاه خبري وزارت راه و شهرسازي در اشاره 
به س��فر اخير وزير راه و شهرس��ازي به اس��تان اصفهان و حضور در 
مراس��م افتتاح ۲ واحد آموزش��ي ۱۲ کاس��ه، يک باب کانتري، 
۱۷۸۰ واحد مسکن مهر در اين شهر جديد بيان کرد: خوشبختانه 
اي��ن واحده��اي خدماتي با هزينه اي بالغ بر ۷ ميليراد تومان افتتاح 

و بهره برداري رسيد.
احمدي همچنين به آغاز عمليات ريل گذاري متروي بهارس��تان 
به اصفهان نيز با حضور وزير را و شهرس��ازي اش��اره کرد و گفت: 
پيشرفت فيزيکي عمليات زيرسازي اين پروژه با پيشرفت فيزيکي 
۸۰ درص��دي در ح��ال انجام ب��وده و هم اکنون بخش ريل گذاري 
آن با قراردادي به ارزش ۷۱ ميليارد تومان آغاز ش��ده و قرار اس��ت 
ت��ا ۲ س��ال آين��ده ب��ا هزينه ۳۵ ت��ا ۴۰ ميليارد ديگ��ر تکميل و به 

بهره برداري برسد.
مديرعامل شرکت عمران شهر جديد بهارستان ادامه داد: در سفر 
وزير راه و شهرسازي به شهر بهارستان همچنين از طرح مدارس 
اجتماع محور که ما ان را ش��هرآموز ناميده ايم نيز رونمايي و قرار 
ش��د تا اولين نمونه ان در سراس��ر کش��ور تا يک سال و نيم اينده در 

شهر جديد بهارستان افتتاح شود.
وي ب��ا تأکي��د براينکه وظيف��ه اصلي اين مدارس، ارائه خدمات به 
دانش اموزان و ساير شهروندان در خارج از ساعات و زمان تحصيل 
اس��ت گفت: تمامي ش��هروندان مي توانند خارج از زمان تحصيل 
از ظرفيت هاي اين مراکز اعم از س��الن ورزش��ي، اس��تخر و سالن 
اجتماعات ان اس��تفاده کنند چراکه اين مدارس در مراکز محات 
ساخته شده و به عنوان مثال سالن اجتماعات آن ها به عنوان سالن 

اجتماعات محله به شمار مي رود.
احم��دي اي��ده اح��داث و راه اندازي اين م��دارس اجتماع محور را 
متعلق به وزير راه و شهرسازي دانست و گفت: خوشبختانه سايت 
مس��کن مهر ش��هر بهارستان از خدمات روبنايي و محله اي بسيار 
خوبي بهره مند بوده و هم اکنون داراي ۱۰ واحد اموزشي فعال، ۱ 

کانتري و بيش از ۱۵ هزار هکتار فضاي سبز است.

پيشخوان

راه ومسکن

تجارت - سوگندالسادات چاوش�ي : براس��اس آمار منتش��ر شده از 
س��وي وزارت راه و شهرس��ازي، در حال حاضر حدود ۲ ميليون و 
۵۸۷ هزار خانه خالي در کش��ور وجود دارد که از اين ميزان حدود 
۲ ميليون و ۱۰۰ هزار واحد مس��کوني ش��هري و حدود ۴۸۷ هزار 
واحد روستايي است، اما ديروز يکشنبه ) ۲۳ مهر ۹6( علي چگني 
مدير کل اقتصاد مس��کن وزارت راه و شهرس��ازي اعام کرد که 
در حالي ۲۷ ميليون و ۵۱۰ هزار واحد مس��کوني در کش��ور وجود 
دارد ک��ه تنه��ا ۲۴ ميلي��ون و ۱۹6 هزار خان��وار داريم، بنابراين هم 
اکنون حدود سه ميليون و ۳۰۰ هزار خانه بيش از تعدادخانوارهاي 

کشور است.
باتوجه به اين آمار منتش��ر ش��ده تنها سوالي که مطرح مي شود اين 
است که ارائه صحيح و درست آمار در برنامه ريزي اقتصاد مسکن و 
خروج اين بخش از رکود چه نقش اساسي دارد؟ که در اين باره علي 
چگني مديرکل اقتصاد مس��کن وزارت راه و شهرس��ازي مي گويد: 
بخش مسکن به دليل اهميتي که در بعد خانوار و در بعد اقتصاد کان 
دارد، برنامه ريزي و سياست گذاري  در آن از اهميت بالايي برخوردار 
است، زيرا اين بخش از يک سو مهمترين دارايي خانوار محسوب 
مي شود و از سوي ديگر به لحاظ بعد اقتصاد کان يکي از اصلي ترين 
مقاصد سرمايه گذاران و همچنين موتور محرکه بخش گسترده اي 
از صنايع کش��ور به ش��مار مي رود، بنابراين پيچيدگي هاي اقتصاد 
مسکن نشان دهنده ضرورت توجه و ريشه يابي دقيق شاخص هاي 

آماري اين بخش است.

منظور از خانه خالي چيست؟ ���
همچني��ن درخص��وص نقش آمار در برنامه ريزي اقتصاد مس��کن 
منصور غيبي کارش��ناس ارش��د اقتصاد مس��کن در گفت و گو با 
»تجارت« مي گويد: معتقدم نمي توان به امارهاي ارائه شده استناد 
ک��رد، زي��را نظام آماري کش��ور در دوره هاي تخصصي به صورت 
کارآمد عمل نمي کند. به عنوان مثال تعريف خانه خالي چيس��ت؟ 
آيا فردي که دانش��جو اس��ت و براي مدت زمان 6 ماهه به خارج از 
کش��ور س��فر مي کند در آمار خانه هاي خالي قرار مي گيرد؟ يا اينکه 
بس��از بفروش��ان نتوانستند واحدهاي مس��کوني خود را بفروشند و 
اين واحدهاي مس��کوني در دس��ته خانه هاي خالي قرار مي گيرند؟ 
لذا در وهله اول بايد شناس��ايي ش��ود که معناي خانه خالي چيس��ت 

و براساس آن معنا طرح و برنامه تدوين شود.
انباشت ريالي قابل توجه در پشت فضاهاي خالي ���

اين کارشناس ارشد حوزه مسکن تصريح مي کند: طبق گزارش ها 
و آمارهاي موجود، حدود ۵۰۰ هزار واحد آپارتمان خالي در ش��هر 

تهران موجود اس��ت که علت اين تعداد خانه خالي اين اس��ت که 
س��ازندگان اين واحدهاي مس��کوني را س��اخته اند اما آن ها را براي 
ف��روش  ب��ه بازار ارائه نداده اند به عبارتي اين واحدهاي مس��کوني 
به عنوان خانه دوم يا سوم براي سرمايه گذاري نگه داشته اند تا در 
زماني که قيمت خانه افزايش پيدا کرد آن ها را در بازار بفروشند يا 
اينکه بازاري براي خريد اين واحدهاي مس��کوني به دليل ناکافي 
بودن قدرت خريد مردم وجود نداشته است. براساس اعام بانک 
مرکزي متوس��ط قيمت هر متر مربع از اين واحدهاي مس��کوني 
حدود ۴ ميليون تومان است. اگر متوسط متراژ اين واحدها را ۱۰۰ 
مت��ر در نظ��ر بگيريم معادل پنجاه ميليون مترمربع آپارتمان خالي 
تنها در شهر تهران موجود است و اگر در ادامه ارزش متوسط اين 
واحده��ا را ب��ه ازاي ه��ر مترمربع تنها ۴ ميليون تومان فرض کنيم، 
برابر با دويست هزار ميليارد تومان سرمايه انباشت در شهر تهران 
بلوکه ش��ده اس��ت که مبلغي نزديک به کل بودجه کش��ور ايران در 
س��ال ۱۳۸۸ اس��ت. متاسفانه انباشت ريالي قابل توجهي در پشت 
اي��ن فض��اي خالي وجود دارد به عبارتي س��رمايه چش��مگيري از 
کش��ور تنه��ا در اي��ن ۵۰۰ ه��زار واحد خانه خالي در ش��هر تهران 

بلوکه شده است. 
غيب��ي در انتق��اد از صحبت هاي اخير وزير راه و شهرس��ازي مبني 

بر اينکه بخش مس��کن نيروي محرکه اقتصاد کش��ور محس��وب 
نمي ش��ود، مي گويد: بدون ش��ک حوزه مسکن يکي از موتورهاي 

محرک اقتصاد کشور محسوب مي شود.
 ۲۵ درصد رش��د اقتصادي کش��ور مربوط به بخش مس��کن است 
و بيش از هزار ش��غل به صورت مس��تقيم و جندين هزار ش��غل به 
صورت غيرمستقيم ايجاد مي کند، لذا اين بخش چگونه نمي تواند 

نيروي محرکه اقتصاد کشور باشد؟
نبود مسير درست براي ارزيابي از زمان ساخت تا فروش ���

اين کارشناس ارشد حوزه مسکن تصريح مي کند: با توجه به انباشت 
ريالي در پش��ت واحدهاي مس��کوني خالي، دولت بايد سياس��تي 
براي ورود اين خانه هاي خالي به بازار اتخاذ کند که در اين جهت 
دريافت ماليات از خانه هاي خالي در دس��تور کار قرار گرفته اس��ت. 
مي توان وجود خانه هاي خالي را به عنوان يک معضل شناس��ايي 
کرد و اينکه مي گويم آمار دقيق نيس��ت به اين دليل اس��ت که امار 
هدف به درستي شناسايي نمي شود. به عبارتي پروانه ساخت و ساز 
از سوي شهرداري صادر شده و درنهايت تبديل به واحد مسکوني 
مي شود، اما آيا رديابي و شناسايي شده است که اين تعداد واحدهاي 
مسکوني ساخته شده فروخته شده است يا خالي است؟ بنابراين يک 
مس��ير درس��ت براي ارزيابي واحدهاي مسکوني از زمان ساخت تا 

فروش وجود ندارد. معتقدم سرشماري از خانوار ها به اين صورت که 
خانواده ها چه تعداد واحد مسکوني تصرف و يا خالي دارند عملکرد 

صحيح و کارشناسانه اي نيست.
وي ادامه مي دهد: به منظور شناسايي دقيق تر تعداد خانه هاي خالي 
بايد دليل و چرايي آن بررس��ي ش��ود به اين صورت که چه بخش��ي 
از اين واحدهاي خالي توسط بساز بفروشان ساخته شده است که 
براي سرمايه گذاري نمي فروشند؟ چه بخشي از اين واحدهاي خالي 
به خاطر مهاجرت خالي مانده اس��ت؟ چه بخش��ي از اين واحدهاي 
خالي به دليل رکود در اين بخش خالي مانده و متقاضي براي خريد 
در بازار ندارد؟ تمام اين عوامل بايد بررس��ي ش��ود و س��پس تعداد 
واحدهاي خالي شناس��ايي ش��ده و با اخذ ماليات موجران را مجبور 

به عرضه اين واحدهاي مسکوني کنند.
دلايل انباشت خانه هاي خالي ���

اين کارشناس ارشد حوزه مسکن در خصوص دلايل وجود خانه هاي 
خالي تصريح مي کند: توليدکنندگان مس��کن نمي توانس��تند بازار 
مصرف براي اين واحدهاي مسکوني پيدا کنند. دوم خانه هاي خالي 
از دسته خانه هاي گران و لوکس تلقي مي شود که در بازار به راحتي 
مشتري ندارند زيرا خانه هاي با متراژ متوسط خواهان خاص به خود 
را دارند بنابراين نمي توانند خالي بمانند. سوم اينکه برخي سازندگان 
واحدهاي مس��کوني را به عنوان س��رمايه نگداري کرده اند يا اجاره 
مي دهند. چهارم اينکه اکثر س��ازندگان زماني واحدهاي مسکوني 
خود را در بازار ارائه مي دهند که واحد مسکوني را با زمين کلنگي 
تهاتر کنند. تا از اين طرق ساخت وساز گزدش پيدا کند اما در حال 
حاضر به دليل اينکه شرايط براي فروش واحدهاي مسکوني فراهم 
نيست رغبتي براي سازندگان به منظور ورود به بازار وجود ندارند 
در نتيجه س��ازندگان اين واحدهاي مس��کوني را به اميد زماني که 

رونق در بازار ايجاد شود نگهداري کرده اند.
راهکارهايي براي مصرفي کردن املاک خالي ���

اين کارشناس ارشد حوزه مسکن تصريح مي کند: ازجمله راهکارها 
و ابزار مالکيت بر خانه هاي خالي فروش و واگذاري آپارتمان هاي 
خالي از سوي سازندگان و سرمايه گذاران بخش ساختمان و مسکن 
به صورت اقساط بلندمدت است. به نحوي که دولت نيز از اين فرآيند 
حمايت و نس��بت به ارائه تس��هيات به فعالان حوزه ساخت وس��از 
اقدام کند. درخصوص آپارتمان هاي خالي توليدشده و موجود نيز با 
نظارت و راهکار دولتي مي توان برنامه فروش اقساطي را پياده کرد 
و به عنوان مشوق اين حرکت، دولت تسهيات حمايتي مناسبي در 
اختيار اين نوع سازندگان و فروشندگان ازجمله واگذاري زمين هاي 

دولتي و نظاير آن در اختيار آنان قرار دهد.

بررسی های »تجارت« از وجود 500هزار خانه خالی در پایتخت حکایت دارد؛

فریز 200هزار میلیارد سرمایه در تهران

آغاز پیش فروش بلیت قطارهاي پاییزافزایش ترافیک هوایي در فرودگاه شارجهانتصاب نخستین مدیرعامل زن در صنعت هواپیمایي  
دي��روز يکش��نبه وزي��ر راه و شهرس��ازي در 
حکمي فرزان��ه ش��رف بافي را ب��ه عن��وان 
مديرعامل جديد ايران اير منصوب کرد. پيش 
از اين آخوندي در ۱۹ تيرماه امسال پس از کنار 
رفتن فرهاد پرورش؛ ش��رف بافي را به عنوان 

سرپرست اين ايرلاين منصوب کرده و نهايي شدن حکم مديرعاملي وي 
را منوط به نهايي شدن پيش شرط هاي لازم کرده بود. با توجه به اينکه 
شرکت هواپيمايي ايران اير همچنان به عنوان يک شرکت دولتي به حساب 
مي آيد، انتصاب مديرعامل اين شرکت نياز به تاييد هيات وزيران دارد و از 
اين رو وزرا در جلسه۱۲مهرماه و با استناد به ماده ۱۷ اصاحي اساسنامه 
شرکت هواپيمايي جمهوري اسامي ايران مصوب سال ۱۳۵۸ شرف بافي 
را به عنوان مديرعامل جديد اين ايرلاين معرفي کرده و حکم مربوط به 

آن را از سوي معاون اول رئيس جمهور اباغ کردند. 

حجم ترافيک هوايي در فرودگاه شيخ نشين 
شارجه امارات متحده عربي طي ۹ ماه امسال 
بيش از ۳.۲۹ درصد افزايش يافت. به گزارش 
خبرنگار ايسنا در دوبي، مرکز آمار و تحقيقات 
فرودگاه هاي امارات در گزارشي اعام کرد 

که طي ۹ ماه امسال بيش از ۸ ميليون و 6۱۱ هزار مسافر از طريق فرودگاه 
بين المللي شارجه جابجا شده اند که نسبت به همين مدت در سال گذشته 
ميادي بيش از ۳.۲۹ درصد رش��د داش��ته اس��ت. بر اساس اين گزارش 
طي ۹ ماهه امسال بيش از ۲۱ هزار و ۲۰ پرواز از فرودگاه شارجه به نقاط 
مختلف جهان انجام ش��ده اس��ت که تعداد پروازهاي صورت گرفته در 
فرودگاه شارجه طي اين مدت نسبت به سال گذشته بيش از ۳.۲ درصد 
رشد داشت. همچنين بيش از ۴۰ هزار و 66۰ تن کالا طي ۹ ماه امسال از 

طريق فرودگاه شارجه به نقاط مختلف جهان جابجا شده است.

طب��ق اعام رس��مي صورت گرفته ظرف 
روزهاي گذش��ته فروش بليت قطارهاي 
مسافرتي حدفاصل ابتداي آبان ماه تا انتهاي 
آذرماه امسال صبح ديروز يکشنبه آغاز شد. 
اين فرآيند فروش از ساعت ۹ صبح ديروز 

کليد خورده و به طور همزمان در مراکز فروش حضوري و اينترنتي 
دنبال مي شود تا زمان به پايان رسيدن ظرفيت تمام قطارهاي ارائه 
شده ادامه پيدا خواهد کرد. با توجه به قرار گرفتن اربعين در ۱۸ آبان ماه 
و روزه��اي پايان��ي ماه صفر حدفاص��ل ۲6 تا ۲۸ آبان ماه تقاضا براي 
سفر ريلي به مشهد بسيار بالا خواهد بود. در طول کمتر از دو ساعتي 
که از آغاز فرآيند فروش بليت گذشته بخش قابل توجهي از ظرفيت 
قطارهاي کوپه اي چهار نفره به مقصد مشهد در روزهاي منتهي به 

اربعين و عزاداري هاي پاياني سفر به اتمام رسيده است.

يک کارش��ناس حقوق کس��ب و کار گفت: اخذ ماليات از 
مس��کن به لحاظ ماهيت دوگانه آن يعني مطرح ش��دن 
به عنوان يک ضرورت اجتماعي و يک سرمايه گذاري، 
ب��ه عن��وان يک منبع درآمد پايدار ب��راي دولت ها تلقي 
مي شود. مصطفي خليلي در گفت وگو با ايسنا اظهار کرد: 
در کش��ورهاي توس��عه يافته از ماليات به عنوان يکي از 
مهم ترين منابع درآمدي دولت ياد مي شود، اما در مقابل 
به مباني دريافت ماليات، مولفه ها و اس��تحقاق دريافت 
يا عدم دريافت آن نيز توجه فراوان مي شود. وي افزود: 
اين حساسيت نسبت به بخش مسکن به مراتب بيشتر 
از ساير بخش ها خواهد بود چراکه اخذ ماليات از مسکن 
به لحاظ ماهيت دوگانه آن يعني مطرح شدن از يک سو 
به عنوان يک نياز يا ضرورت اجتماعي و از سوي ديگر 
ب��ه عن��وان يک منبع درآمد يا س��رمايه گذاري، با وجود 
هزينه ه��اي ب��الاي اجتماعي به عنوان يک منبع درآمد 
پايدار براي دولت ها نيز تلقي مي ش��ود. اين کارش��ناس 
حقوق کسب و کار گفت: موضوع قانونگذاري و اصاح 
قوانين و مقررات مرتبط با اين حوزه بعضا با پيچيدگي ها 
و يا دش��واري هايي همراه اس��ت هرچند که اين مساله از 
ميزان ضرورت آن به هيچ وجه نخواهد کاس��ت. خليلي 
با اش��اره به ماده ۷۷ قانون ماليات هاي مس��تقيم تصريح 
کرد: اين ماده در خصوص دريافت ماليات از سازندگان 
ساختمان بايدها و نبايدهاي جدي را به دنبال داشته است. 
ماده قانوني که براي اش��خاص حقيقي و حقوقي که به 
ساخت و فروش هرنوع ساختمان مشغول باشند مالياتي 
عاوه بر ماليات مقرر در ماده ۵۹ اين قانون درنظر گرفته 
شده است. در اين ماده امده است درآمد اشخاص حقيقي و 
حقوقي ناشي از ساخت و فروش هر نوع ساختمان حسب 
مورد مش��مول مقررات ماليات بر درآمد موضوع فصول 
چهارم و پنجم باب سوم اين قانون خواهد بود. وي ادامه 

داد: اولين نقل و انتقال س��اختمان هاي مذکور عاوه بر 
ماليات نقل و انتقال قطعي موضوع ماده )۵۹( اين قانون 
مشمول ماليات علي الحساب به نرخ ۱۰ درصد به مأخذ 
ارزش معاماتي ملک مورد انتقال است. ماليات قطعي 
مؤديان موضوع اين ماده پس از رسيدگي طبق مقررات 
مربوط تعيين مي شود.  در خصوص اين ماده از يک طرف 
اعتقاد فعالان اين بخش به تبعات ناش��ي از اخذ ماليات 
بر افزايش نرخ مس��کن و رکود بازار مختص به آن بوده 
و از طرفي ديگر مسئولان مالياتي معتقدند که اخذ اين 
ماليات تاثيري بر نرخ مس��کن نداش��ته و نخواهد داشت. 
اين کارش��ناس حقوق کس��ب و کار افزود: در اينجاست 
که دقت نظر در س��اير مولفه هاي اجتماعي، اقتصادي، 
حقوق��ي و ... مي توان��د نقش موث��ري در فرآيند اصاح 
اينگونه قوانين و مقررات بحث برانگيز ايفا کند. به گفته 
خليلي، در آيين نامه ماده ۷۷ نيز به مسائلي همچون نحوه 
و شرايط اخذ ماليات از اشخاص حقيقي و حقوقي سازنده 
مسکن اشاره شده به نحوي که مقرر گرديده: اولين نقل 
و انتقال قطعي اماک متعلق به اش��خاص حقيقي که 
بيش از سه سال از تاريخ صدور پايان کار ساختمان آنها 
گذشته باشد، صرفاً مشمول پرداخت ماليات موضوع ماده 

)۵۹( قانون خواهد بود. 

ماليات مسکن؛ درآمدي پايدار براي دولت ها
مديرعامل شرکت عمران شهر جديد پرديس گفت: اگر 
دس��تگاه هاي خدمات رس��ان در نصب انشعاب خدمات 
زيربناي��ي همکاري کنند، روند تکميل واحدها س��رعت 

مي گيرد.
به گزارش مهر به نقل از صدا و سيما، سعيد غفوري درباره 
رون��د افتتاح واحدهاي باقي مانده مس��کن مهر پرديس 
گفت: در چند ماه اخير در فازهاي ۱۱ و ۸، روند س��اخت 

و سازها رشد خوبي داشته است.
وي ادامه داد: متأسفانه دستگاه هاي خدمات رسان روند 
کندي براي نصب انش��عاب و خدمات زيربنايي در پيش 
گرفتند و تا انشعاب آب، برق و ... کامل نشود، نمي توانيم 

محوطه سازي را انجام دهيم.
غفوري با بيان اينکه در بسياري از فازها پيشرفت فيزيکي 
قابل توجهي داريم، افزود: ۳۵ هزار واحد تا مرحله نازک 
کاري پيش رفته و عاوه بر اين، ۲۲ هزار واحد ديگر نيز 
تکميل شده و آماده تحويل است؛ در ۲۲ محله هم آماده 

سرمايه گذاري مشترک با بخش خصوصي هستيم.
مدير عامل ش��رکت عمران ش��هر جديد پرديس درباره 
مشکات فاز ۹ پرديس ادامه داد: فاز ۹ پرديس از گذشته 
ب��ا مش��کل ناپايداري ديواره ها روب��ه رو بوده که قرارداد 
بهس��ازي ديوارها بس��ته شده است و ظرف ۱۵ روز آينده 

شاهد افتتاح واحدها در اين بخش خواهيم بود.
غفوري درباره نگراني برخي از افرادي که بعد از گذشت 
چند سال از واريز پول و ثبت نام به مرحله انتخاب واحد 
نرسيده اند، تصريح کرد: علت اين موضوع داشتن معارض 
ب��ود ک��ه اي��ن واحدها نيز مراحل پايان��ي قضايي را طي 
مي کند. تا زماني که مسئله معارضان حل نشود، شرکت 

عمران نمي تواند در اين واحدها اقداماتي انجام دهد.
مديرعامل ش��رکت عمران ش��هر جديد پرديس تصريح 
کرد: مس��ئله ديگر در اين فاز، پيمانکاراني هس��تند که 

صاحيت س��اخت و س��از را ندارند و تاش مي کنيم اين 
فاز را به پيمانکاران خوش��نام دهيم و اگر اين مش��کات 
برطرف ش��ود تا پايان س��ال تخصيص واحدها را خواهيم 

داشت.
غفوري افزود: متأسفانه بيشترين بحث معارضان ما با ۳ 
هزار و 6۰۰ واحد در فاز ۸ و چند هزار واحد نيز در فازهاي 
۵ و ۹ جديد است که براي برطرف شدن مشکل تاش 
مي کنيم. دستگاه متولي بايد خدمات شهري را ارائه دهد 
و اگر سرعت نصب انشعاب به اندازه ساخت و ساز ما بود 

خيلي زودتر اين واحدها تکميل و تحويل مي شد.
غفوري با بيان اينکه نيمي از کار امسال تمام و بقيه در نيمه 
اول سال آينده تکميل مي شود، افزود: در يک ماه گذشته 
بحث اصلي ما نصب علمک گاز اس��ت و اگر انش��عاب ها 

نصب شود افتتاح هم زودتر انجام مي شود.
وي با بيان اينکه خدمات ش��هري ضعيف اس��ت، گفت: 
در فازه��اي ۱۱ و ۸ دو ق��رارداد ب��زرگ خدمات ش��هري 
امض��ا کردي��م و علي رغم اينکه جزء وظايف ما نيس��ت 
اما بر عهده گرفتيم تا مس��ائل و مش��کات مردم پيچيده 
تر نش��ود. بس��ياري از واحدها خدمات زيربنايي دارند اما 
خدمات شهري از جمله معابر و ... که سکونت پذيري را 

در اين محله ها تشويق کند، وجود ندارد.

مسکن مهر پرديس امسال تمام نمي شود

تشريح ساز و کار واگذاري مسکن هاي مهر فاقد متقاضي به کميته امداد
رييس کميته امداد امام خميني)ره( از واگذاري مسکن هاي مهر 
فاقد متقاضي در ۲۲ اس��تان به کميته امداد در صورت موافقت 

مجلس با اين طرح خبر داد.
سيد پرويز فتاح در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، 
ب��ا اش��اره به اعام اين خبر مبني ب��ر آمادگي کميته امداد براي 
تولي گري در مسکن مهر در کشور گفت: يکي از ماموريت هاي 
اصل��ي و مه��م و تاثي��ر گذار کميته امداد، تامين مس��کن براي 

افرادتحت پوشش است.
رئيس کميته امداد امام خميني)ره( با بيان اينکه مسکن خدمت 
بسيار گران است و افراد معمولي و حتي کارمندان براي خريد، 
ره��ن و اج��اره آن ب��ا مش��کل مواجه اند و تواناي��ي تامين آن را 
ندارن��د اف��زود: با اين وضعيت افراد تحت پوش��ش کميته امداد 
ک��ه نمي توانن��د اق��دام به تامين مس��کن کنند لذا ما بايد از همه 
ابزارهاي قانوني و ممکن اس��تفاده کنيم که راه خانه دار ش��دن 

آن ها را به سهولت فراهم کنيم.
وي تصريح کرد: بر اساس قانون اساسي نيز نظام اسامي موظف 
است در وسع خود براي هر خانواده ايراني مسکني تهيه کند و از 
آنجايي که بنده با مقوله مسکن مهر آشنا بودم اين پيشنهاد از 

سوي کميته امداد به وزارت راه و شهرسازي مطرح شد.
فتاح ادامه داد: نقدي مبني براينکه "تعدادي از مسکن هاي مهر 
روي دست دولت مانده" وجود داشت که اين خانه ها در حال از 
بين رفتن بر اثر برف و سرما و شرايط آب و هوايي هستند که هم 

زمين را اشغال کرده و هم براي آن ها هزينه شده است.
وي خاطرنشان کرد: با وزارت راه و شهرسازي وارد مذاکره شديم 
که آن ها اعام کردند که حدود ۵۲ هزار و ۵۰۰ واحد مس��کن 
مهر فاقد متقاضي وجود دارد و مشخص شد که در حال حاضر 
۱6 هزار و ۵۰۰ واحد آماده واگذاري وجود دارد و ما در خواست 

کرديم که اين واحدها به کميته امداد واگذار شود.
 رئيس کميته امداد امام خميني )ره( با اشاره به اينکه در جلسه 
هفته گذشته کميسيون عمران که وزير راه و شهرسازي حضور 
داش��ت در اين خصوص هر دو يک حرف مش��ترک داش��تيم و 
وزارت خانه نيز موافق با اين واگذاري است اما درباره پرداخت 
هزينه آن توافق کرديم که ظرف دو هفته آينده طرح مشترک 
خود با وزارت راه و شهرس��ازي را به کميس��يون عمران مجلس 
ارائ��ه دهي��م چراکه اين واگذاري نياز به مصوبه قانوني مجلس 
دارد چراکه دولت نمي تواند پول بانک هايي که در ساخت مسکن 

مهر سرمايه گذاري کرده اند، بپردازد که اين مشکل با مصوبه 
قانوني حل مي شود.

فتاح افزود: پيش��نهاد ما اين بود که اين واگذاري در دو مرحله 
انجام شود و در مرحله نخست،۵ هزار واحد و در مرحله دوم نيز 
۱۱ هزار واحد به کميته امداد واگذار شود اما مسئوليت تکميل و 
تحويل آن به افراد تحت پوشش کميته امداد با ما باشد و از اين 
پس خودمان اين واحد ها را به اتمام برسانيم و براي تکميل آن 
نيز از دولت چيزي نمي خواهيم ولي ولي تا بتوانيم از فرسودگي 
آن ها جلوگيري کرده و حق را به صاحبش بدهيم که خوشبختانه 
وزارت راه و شهرس��ازي موافقت کرده اس��ت اما نيازمند قانون 
است و به همين دليل بايد مجلس وارد شود و به صورت قانوني 

اين واگذاري به کميته امداد صورت گيرد.
وي در پاس��خ به اين س��ئوال که آيا مبلغ زمين و هزينه س��اخت 
اين واحدها مشخص شده است گفت: قرار شد خود وزارتخانه 
محاسبه کرده و مشخص کند و پس از آن وزارت مسکن، مبلغ را 
به مجلس اعام مي کند و مجلس در قالب مصوبه اعام مي کند 
که اين وزارتخانه از کميته امداد بابت واگذاري مسکن هاي مهر 

مشخص شده پولي دريافت نکند.

رئي��س کميته ام��داد ام��ام خميني )ره( با اش��اره به اينکه ما نيز 
مي پذيريم که اين واحدها را تکميل کرده و تحويل افراد تحت 
پوشش کميته امداد دهيم، گفت: اين واحدهاي مسکوني در ۲۲ 
اس��تان شناس��ايي شده است که مسکن مازاد و بدون متقاضي 

هستند و نزديک به شهرها واقع شده اند.


